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به  بهانه طرح دوباره  انتقال پایتخت در دولت  چهاردهم؛

کاری نکنید از چاله به چاه بیافتیم

ملیحه منوری

تهران یک ابرشــهر بزرگ اســت که بیش از ۹ میلیون نفر را در خود جای داده 
است. هرچند برخی کارشناسان معتقدند که به دلیل تردد روزانه افراد ساکن 
شهرهای اطراف تهران و مراجعه کننده از استان های دیگر، جمعیت پایتخت 

در طول روز به نزدیک به پانزده میلیون نفر می رسد.
این افزایش ناگهانی جمعیت روزانه فشــار زیادی بر زیرســاخت های شهری، 

حمل ونقل، و به ویژه منابع حیاتی مانند آب و برق وارد می کند.
بــر اســاس گزارش دنیــای اقتصــاد نظریه »انتقــال پایتخت« برای دســت کم 
هشــتمین بار طی ۱۱۰سال گذشته مطرح شد و این بار آنچه تحت عنوان »تنها 
راه حل مشــکلات تهران« توسط رئیس جمهور بیان شــده، با ۶پرسش روبه رو 
اســت. فرجام قانون تعلیق شــده ســال۹۴ که براســاس همان صورت مســاله   
امروز تهران به تصویب رســید، اولین ســوال مقابل گزینه مطرح شــده توســط 
مســعود پزشکیان است. براساس قانون »امکان سنجی انتقال مرکز سیاسی و 
اداری کشور و تمرکززدایی از تهران« قرار بود یک شورای مطالعاتی، از بین دو 
گزینه »تمرکززدایی خدمات، امکانات رفاهی و شــغلی از پایتخت« یا »انتقال 
پایتخــت«، یکــی را به عنــوان راه اصلی نجــات تهران از ابرمشــکلات ترافیک، 

آلودگی  هوا، تراکم جمعیت و هزینه مسکن برگزیند.
در همین رابطه  مســعود پزشــکیان گفت: »توسعه کشــور با ادامه روند فعلی 
امکان پذیر نیست، اینکه بخواهیم همچنان منابع اولیه را از جنوب کشور و دریا 
بــه مرکز بیاوریــم و تبدیل به محصول کنیم و دوباره بــرای صادرات به جنوب 
بفرستیم، به شدت توان رقابت ما را مستهلک کرده و کاهش می دهد؛ چاره ای 
نداریم جز اینکه مرکزیت اقتصادی و سیاسی کشور را به جنوب و نزدیک دریا 
منتقل کنیم. تهران به عنوان پایتخت کشور با مشکلاتی دست به گریبان است 
که هیچ راه حلی جز انتقال مرکزیت نداریم؛ کمبود آب، نشست زمین، آلودگی 
هوا و امثال آن با تداوم سیاست ها و اقداماتی که تا به حال اتخاذ و اجرا شده اند، 
فقط تشــدید شــده و راه حل اساســی جابه جایی مرکزیت سیاســی و اقتصادی 
کشور است. انتقال مرکزیت سیاسی و اقتصادی هم به این شکل که ما خودمان 
در تهران بنشینیم و به مردم بگوییم جابه جا شوند، مقدور و ممکن نیست، باید 

ابتدا خودمان برویم تا مردم هم دنبال ما بیایند«.
 مســاله انتقــال پایتخت از تهــران در برهه های مختلف از جملــه زمان جنگ 
ایران و عراق، ســال ۱۳۷۹، ســال ۱۳۸۳ ســال ۱۳۸۶ و ســپس در جریان زلزله 
جنوب تهران در سال ۱۳۸۸ مطرح شد. در این خصوص ۹ آّبان ۱۳۸۸ مجمع 
تشخیص مصلحت نظام در مصوبه ای بر لزوم انتقال مرکز سیاسی برای بهبود 
استقرار جمعیت تا پایان سند چشم انداز ۱۴۰۴ تا کید کرد. اما پس از بررسی های 
کارشناســان مختلف شهرســازی اعلام شــد که انتقال پایتخت گزینه مناسبی 
بــرای تهران نیســت.  در دولت روحانی نیز کمیســیونی برای بررســی موضوع 
تغییر پایتخت تشــکیل شــد. مجلس شــورای اســلامی نیز ســال ۱۳۹۴ قانون 
امکان سنجی انتقال مرکز سیاســی و اداری کشور و ساماندهی و تمرکززدایی از 
تهران را به تصویب رساند. با این حال کارشناسان شهری از جمله پیروز حناچی 
ـ شهردار سابق تهران، امکان انتقال پایتخت را ضعیف دانست. در سال ۱۳۹۷ 
نیز شورای عالی ساماندهی پایتخت شکل گرفت اما در سال ۱۳۹۹نتیجه این 

تحقیقات منجر به آن شد که موضوع انتقال پایتخت از دستور کار خارج شود.
 طرح دوباره این مسئله موجب  مطرح شدن فواید و ایرادات آن شده  که البته  

کفه ترازو به نفع مخالفان بسیار سنگین تر است.

 در همیــن رابطــه  دکتر منصــوري ـ کارشــناس اقتصاد مســکن ـ در گفت وگو با 
خبرنگار مســکن ایســنا، با بیان اینکه تمرکززدایي از تهران امکان پذیر نیست، 
افزود:» اگرچه پایتخت شــدن تهران موجب بروز مشــکلات متعدد براي این 

شهر شده، اما این امر موجب تداوم مسائل در تهران نبوده است.«
 او گفت:» در حال حاضر روند و بازار اقتصادي موجود در تهران موجب ایجاد 
زندگي در پایتخت شده است که این امر نیز متاثر از مرکز سیاسي بودن تهران 
نیســت.«  منصــوري بیان کرد:» لذا اگر دولت تمام دســتگاه هاي خــود را نیز از 
تهران خارج کند، توانایي انتقال اقتصاد از این شهر را ندارد، چراکه این اقتصاد 
متکي بر سرمایه گذاري هاي انجام شده در تهران و شهرهاي اطراف آن است.«
 وي با اشاره به تمرکز مراکز بهداشتي، خدماتي و آموزشي در تهران اظهار کرد:» 
مجموعه این خدمات در تهران منجر به ایجاد پتانسیل و تجمع جمعیت در 
این شــهر شــده اســت و وجود وزارتخانه ها و ســازمان هاي دولتي دلیل اصلي 

مشکلات تهران نبوده و جزو دلایل جزئي محسوب مي شود.«
 این کارشناس مسکن تصریح کرد:» پتانسیل هاي موجود در تهران نیز غیرقابل 
انتقال به سایر شهرها و مناطق کشور هستند، چراکه اکثر این پتانسیل ها دست 
بخش خصوصي بوده و هیچ نیرویي نمي تواند این بخش را مجبور به خروج از 
تهران کند.«  او با بیان اینکه بسیاري از بخش هاي دولتي نیز به دلیل وابستگي 
به عوامل فرعي و شرایط محیطي قابلیت خروج از پایتخت را ندارند، گفت:» 
انتقــال این گونــه از بخش هــاي دولتــي نیز به دلیــل نبود نیروهــاي متخصص 
و بــا تجربــه در ســایر شــهرها، مســتلزم ســرمایه گذاري هاي هنگفت در ســایر 

شهرستان هاست.«
 منصــوري، خــروج برخــي از وزارت خانه هــا و دســتگاه هاي دولتي از تهــران را 
بســیار کم اثر در رفع مشــکلات تهران خواند و افزود:» اگر دولت بیســت و چند 
وزارت خانــه خــود را از پایتخــت خــارج کند، هیــچ تاثیري بر مشــکلات تهران 
نخواهد گذاشت، لذا این تصور که ادارات دولتي اهمیت زیادي در زندگي تهران 
دارند، تصور واقع بینانه اي نیست.«  همچنین خبرآنلاین پرسیده است  سوال 
اینجاســت کــه دلایل اصلی برای انتقــال پایتخت ایران چیســت؟ اگر افزایش 
جمعیت اســت که تهران در ۲۰ ســال اخیر به دلیل گرانی هزینه ها و مســکن 
در جذب مهاجر واگرا شــده و اگر مهاجرتی صورت می گیرد عمدتا در منطقه 
حاشیه شهر تهران صورت می پذیرد نه شهر تهران. همچنین تهران با حدود ۹ 
میلیون جمعیت از نظر میزان جمعیت نسبت به پایتخت های مشابه، بیش 
از اندازه بزرگ و غیرقابل کنترل نیست.  اگر مساله محدودیت منابع آب است، 
علی رغم  وجود 5 سد کشاورزی اطراف تهران که بخش مهمی از آب تهران را 
تامین می کنند، ولی با اجرای سیاست های سازگاری با کمبود آب قابل مدیریت 
است.  اگر مساله ترافیک سنگین است که توسط روش های توسعه حمل و نقل 
عمومی و مدیریت ترافیک قابل مدیریت خواهد بود. اگر بروز مشکلات امنیت 
عمومی است نیز می تواند مدیریت و کاهش یابد. اگر مشکل تورم مسکن است 
که امری ملی بوده و اختصاص به تهران ندارد و با عرضه مســکن اجتماعی و 

ارزان در فضاهای ناکارآمد شهری تا حدی قابل ترمیم است.
مســاله زلزله نیز در اغلب شهرهای ایران وجود دارد و از۲۰ سالی که آیین نامه 
ســاختمانی ۲۸۰۰ برای کنترل زلزله در ساختمان ها در تهران اجرا شده نتایج 
مطلوبی داشته است و با روش ها و تکنولوژی های روز که تاکنون بشر کشف کرده 

است تا حدی قابل کنترل است.
 فرونشســت زمین نیز ناشــی از بحران کمبود آب است و طبق مطالعات دکتر 
مجابی در تهران عمدتا در جنوب و بیشــتر جنوب غربی ایجاد شــده اســت که 

راه حل های خودش را دارد.
 مجموع این مسائل عمدتا قابل مدیریت است و اگر بخش اندکی از هزینه های 
نجومــی انتقال پایتخت که صدها هزار میلیارد تومــان خواهد بود را مصروف 

حل مسائل تهران نماییم تهران »زیست پذیر«ترخواهد شد.

رهبری

 رهبر معظم انقلاب در دیدار جمعی از مدیران، اساتید و طلاب جامعه الزهرا
 تاکید کرد؛

 لزوم تحول در حوزه های علمیه و پاسخ
به مسائل جدید

رهبر انقلاب اسلامی در دیدار جمعی از مدیران، اساتید و طلاب جامعه الزهرا 
بر لزوم تحول در حوزه علمیه و به روز شــدن آن برای پاســخگویی به مســائل 

جدید جامعه تاکید کردند.
 رهبــر معظم انقلاب اســلامی  در دیــدار جمعی از مدیران، اســاتید و طلاب 
جامعةالزهــرا )س(، ایــن مجموعه اثرگــذار را از پدیده هــای بی نظیر برآمده 
از انقلاب اســلامی و موجب افزایش ســطح معلومات دینی و اثرگذاری زنان 
دانســتند و با اشــاره به ضرورت تحــول و روزآمدی حوزه هــای علمیه همپای 
تحــولات جامعه، گفتند: حوزه های علمیه باید برای مســائل مهم جامعه از 

جمله مسائل اقتصادی، حکمرانی و خانواده نظر داشته باشد.
 حضــرت آیــت الله خامنــه ای در ایــن دیــدار، تشــکیل جامعة الزهــرا )س( را 
مرهــون ابتــکار امام بزرگــوار خواندنــد و گفتند: نفس تشــکیل مجموعه ای با 
مأموریــت ارتقــا معرفت و آگاهی دینی جمع زیادی از زنان و دختران کشــور، 
بسیار ارزشمند است چرا که تا قبل از آن، زنان در تاریخ کشور از چنین امکانی 

برخوردار نبوده اند.
 ایشان با اشاره به صدمات فراوان ناشی از گسترش فرهنگ غربی به جامعه 
زنــان در دوره رضاخانــی از جمله عوارض ناشــی از ســطح پاییــن معلومات 
دینــی زنان و نبود مجموعه مختص ارتقا معرفت دینی آنان، افزودند: امروز 
جامعةالزهرا )س( متکفل این مأموریت مهم اســت بنابراین هر چه بتوانید 
دانشــجویان بیشــتری جذب کنید و معلومات دینی آنها را بالاتر ببرید، کاری 

ارزشمند است.
 رهبر انقلاب، لازمه حرکت به سمت تمدن اسلامی را گسترش معارف اصیل 
دینی در میان عموم مردم خواندند و با توجه به این ضرورت، گفتند: تبلیغ و 
تبیین معارف اســلامی و احیا دین، مأموریت مهم دیگر جامعةالزهرا )س( 
است که باید برای اثرگذاری تربیتی و پیش بُرد معنوی زنان که نیمی از جامعه 

هستند، هدف گذاری و برنامه ریزی انجام شود.
 حضــرت آیت الله خامنه ای تحول را امری طبیعی و قهری در عالَم خواندند 
و گفتنــد: چنانچــه زمام تحول به دســت افراد عاقل و متدیّن باشــد جامعه و 

بشریت اعتلا پیدا می کند اما بدون آن، تحول رو به گمراهی و انحطاط می رود 
همچنانکــه امــروز در جوامع غربی، منکــرات عقلی به معروف تبدیل شــده 

است.
 ایشــان حوزه هــای علمیــه را نیــز همچــون ســایر مجموعه ها نیازمنــد تحول 
دانســتند و افزودند: حوزه علمیه برای مردم و تبلیــغ و پیش بُرد دین و ایجاد 
حاکمیت دینی است که با توجه به در حال تحول بودن جامعه، حوزه علمیه 

هم باید برای انجام صحیح وظایف خود روزآمد شود.
 رهبر انقلاب، به روزرســانی کتاب ها و شــیوه های درســی در حوزه های علمیه 
و ورود به مســائل مورد نیاز جامعه از جمله مســائل پولی و مالی، حکمرانی، 
خانــواده و مســائل جدیــد همچــون رمز ارزهــا را از جملــه الزامــات تحول در 
حوزه علمیه خواندند و افزودند: مخالفت با تحول حوزه علمیه، مخالفت با 
پیشرفت دین در کشور است البته کسانی باید تحول را ایجاد کنند که صلاحیت 

آن را داشته باشند.
 حضرت آیت الله خامنه ای، با اشــاره به لزوم حضور زنان دارای سطح بالای 
معــارف دینــی در رســانه ها و اجتماعات بین المللــی و نقــش جامعةالزهرا 
)س( در این خصوص، افزودند: بعد از پیروزی انقلاب اســلامی، زنان فاضل 
پرشــماری در جامعــه حضور دارنــد که باید برای بیان مســائل مرتبط با زن و 
خانــواده در رســانه ها آماده شــوند و همچنیــن باید بتواننــد در مجامع بزرگ 
جهانی و اسلامی با استناد به آیات و روایات و نهج البلاغه، مطالب عالی دینی 
را بیــان کنند که این کار هم در پیشــرفت و شناســاندن کشــور در دنیــا و هم در 

ایجاد امت اسلامی تأثیرگذار خواهد بود.
 حضــرت آیــت الله خامنه ای، برنامه ریــزی برای تهذیب و پیشــرفت روحی و 
معنــوی زنــان در جامعةالزهــرا )س( را در کنار آموزش هــای علمی ضروری 
دانســتند و گفتند: بانوی برخوردار از اخلاق اســلامی و تهذیب نفس می تواند 

نسل آینده را متحول و تربیت کند.
 در ابتــدای ایــن دیــدار، خانــم برقعی مدیــر جامعةالزهــرا )س( گزارشــی از 

فعالیت ها و برنامه های این مجموعه بیان کرد.

  روزنامه سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و ورزشی سال هشتم    شماره 1945    4 صفحه    قیمت: 5000تومان

گزارشمحرمانهآژانسبینالمللیانرژیاتمیازبرنامههستهایايرانچهمیگوید؛

Jاتوبان هسته ای تهران-وین O M L E H

0101
کاری نکنید از چاله به چاه بیافتیم

J O M L E H

0202 مراسم رونمایی از تقریظ رهبر 
انقلاب بر ۳ کتاب برگزار شد

رئیساتاقاصنافتهران:

 ممنوعیت واردات کالا 
دستاوردی برای دولت نداشت

براساسآمارمرکزپژوهشهایمجلسبرآوردشدهاست؛

 احیای اقتصادی و شوق زندگی
 در سواحل مکران

رئیسجمهور:

 اعتلای استان های محروم جنوبی
 اولویت اصلی دولت است

020203030404

   پنجشنبه   1 آذر 1403   19 جمادی الاول 1446قمری   21 نوامبر 2024 

 یادداشت اختصاصی جملـه

به  بهانه طرح دوباره  انتقال پایتخت در دولت  چهاردهم؛

J O M L E H

صفحه 02



سیاست 02J O M L E H N E W S P A P E R

Politics

   پنجشنبه   1 آذر 1403   19 جمادی الاول 1446 قمری   21 نوامبر 2024  سال هشتم    شماره 1945

عارف مأمور بررسی طرح انتقال 
پایتخت شد

عارف از سوی رئیس جمهور مأمور بررسی طرح انتقال پایتخت شد.
بــه گــزارش ایســنا، مســعود پزشــکیان با اشــاره بــه آغــاز مطالعات 
طــرح انتقال پایتخت، گفــت: آقای دکتر عارف مأموریت بررســی این طرح 
را بــر عهــده دارند. بی توجهــی به این موضــوع می تواند کشــور را در آینده با 

بحران های زیست محیطی و مشکلات متعدد دیگر مواجه سازد.
رئیس جمهــور ایــران روز شــنبه ۱۷ شــهریور در بازدیــد از قــرارگاه ســازندگی 
خاتم الانبیاء، وابسته به سپاه پاسداران، با اشاره به چالش های توسعه کشور 
گفــت: اینکه بخواهیم همچنان منابع اولیه را از جنوب کشــور و دریا به مرکز 
بیاوریم و تبدیل به محصول کنیم و دوباره برای صادرات به جنوب بفرستیم، 
به شدت توان رقابت ما را مستهلک کرده و کاهش می دهد. »چاره ای نداریم 
جز اینکه مرکزیت اقتصادی و سیاسی کشور را به جنوب و نزدیک دریا منتقل 
کنیم. وی با اشــاره به مشــکلات تهران تصریح کرد که با تداوم سیاســت ها و 
اقداماتی که تا به حال اتخاذ و اجرا شده اند، فقط تشدید شده و راه حل اساسی 

جابجایی مرکزیت سیاسی و اقتصادی کشور است.

نایب رئیس مجلس شورای اسلامی:
گروهک جیش الظلم منتظر برخورد 

جدی ایران باشد
نایــب رئیــس مجلــس در واکنــش بــه اقدامــات اخیــر گروهک   های 
تروریستی در سیســتان و بلوچستان، گفت: برخورد جدی و پشیمان 

کننده ای در انتظار گروهک جیش الظلم خواهد بود.
به گزارش خبرنگار مهر، علی نیکزاد در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی، 
در واکنش به اقدامات اخیر گروهک های تروریستی در سیستان و بلوچستان، 
گفت: ضمن عرض تبریک و تســلیت به محضر ملت ایران و مقام معظم 
رهبری به جهت شهادت دو نفر و زخمی شدن یک نفر از نیروهای بسیجی 
طرح امنیت شهرستان سراوان توسط گروهک جیش الظلم، باید تاکید کنم 

که برخورد جدی و پشیمان کننده ای در انتظار این گروهک است.

 تایید لایحه اجازه افزایش
سهمیه دولت ایران در صندوق 

بین الملل پول
 ســخنگوی شــورای نگهبــان از تأیید »لایحــه اجازه افزایش ســهمیه 
دولت جمهوری اسلامی ایران در صندوق بین المللی پول« خبر داد.
به گــزارش خبرگزاری مهر، هادی طحان نظیف ســخنگوی شــورای 
نگهبان در صفحه شــخصی خود در شــبکه اجتماعی ایکس، نوشت: لایحه 
اجازه افزایش سهمیه دولت جمهوری اسلامی ایران در صندوق بین المللی 
پول در جلسه شورای نگهبان بررسی و مغایر با موازین شرع و قانون اساسی 

شناخته نشد.
 

محسن رضایی:
وعده صادق ۳ عملیاتی خواهد شد

عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام با بیان اینکه ایران به دنبال 
گسترش جنگ نیست، اما از خود دفاع خواهد کرد، به رژیم اسرائیل 

هشدار داد که وعده صادق ۳ عملیاتی خواهد شد.
به گزارش خبرگزاری مهر، محسن رضایی در برنامه شب خاطره که با حضور 
فرماندهــان، پیشکســوتان، خانــواده معظم شــهدا و ایثارگــران و با موضوع 
نقــش توپخانه ســپاه در دفاع مقــدس و محــور مقاومت برگزار شــد، اظهار 
کــرد: عملیات ثامن الائمــه در مهر ۱۳۶۰ اولین عملیات پیروزمندانه ما بود 
و عملیات طریق القدس نیز در آذرماه ۱۳۶۰ در آســتانه لغو به دلیل کمبود 
شــدید آتش توپخانه قرار داشــت که با تطبیق آتش خمپاره و کمک شــهید 

طهرانی مقدم عملیات را انجام دادیم.
فرمانده ســپاه پاســداران انقلاب اســلامی در دوران دفاع مقــدس گفت: در 
عملیات فتح المبین بود که با احمد متوسلیان درباره لزوم تشکیل توپخانه 
صحبت کردیم و شــهید وزوایی در این عملیات ۱۴۰ قبضه توپ به غنیمت 
گرفت که سرآغاز تشکیل توپخانه سپاه از این عملیات بود و مسئولیت آن را 

به شهید طهرانی مقدم سپردیم.
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام با اشــاره به وضعیت منطقه غرب 
آســیا گفــت: این جنگ یــک ماهیت تروریســتی علیه جهــان اســلام دارد و 
 محور آن آمریکا و اسرائیل و انگلیس است که به دنبال پروژه بزرگی در غرب 

آسیا هستند.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه ایران به دنبال گسترش 
جنگ نیســت، اما از خود دفاع خواهد کرد، به رژیم اســرائیل هشــدار داد که 

وعده صادق ۳ عملیاتی خواهد شد.

انتقاد عراقچی از تصویب تحریم های 
جدید اروپا علیه ایران

وزیر امور خارجه کشورمان در گفتگوی تلفنی با وزیر خارجه فرانسه از 
اقدام ناموجه و تحریک آمیز کشورهای اروپایی در تصویب تحریم های 

جدید علیه جمهوری اسلامی ایران به شدت انتقاد کرد.
به گزارش خبرگزاری مهر، در گفتگوی تلفنی ژان نوئل بارو وزیر امور خارجه 
فرانســه با ســید عباس عراقچی وزیر امور خارجه آخرین تحولات مربوط به 

مذاکرات هسته ای و تحولات منطقه ای مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.
وزیــر امــور خارجــه کشــورمان در ایــن گفتگــوی تلفنــی از اقــدام ناموجــه و 
تحریک آمیز کشورهای اروپایی در تصویب تحریم های جدید علیه جمهوری 

اسلامی ایران به شدت انتقاد کرد.
عراقچی همچنین تصمیم ســه کشــور آلمان، فرانســه و انگلیس برای ارائه 
قطعنامه در نشست شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی را به شدت 
تقبیح کرد و تصریح نمود این حرکت ســه کشــور اروپایی در تقابل آشــکار با 
فضای مثبت ایجاد شده در تعاملات ایران و آژانس تلقی می شود و صرفاً به 

پیچیده تر شدن موضوع خواهد انجامید.
وزیر امور خارجه همچنین در رابطه با تحولات منطقه با اشــاره به اســتمرار 
تجاوز رژیم صهیونیســتی علیه لبنان و ادامه نسل کشــی در غزه، مســئولیت 
حامیــان رژیــم اشــغالگر در ادامه این فجایع را متذکر شــد و خواســتار اقدام 
جدی همه طرف های ذی مدخل برای وادار کردن رژیم متجاوز اســرائیل به 

توقف تجاوز در لبنان و غزه شد.

اخبـــار

امروز در تقویم: آغاز هفته روشن دلان  l تولد شهرام گلپریان طراح گرافیک و آهنگساز )1328ش(  l انبار بزرگ پنبه شیراز آتش گرفت و سه هزار تن پنبه سوخت)1352ش( l  استقلال اول "لوكزامبورگ" پس از انحلال كنفدراسيون آلمان )1866م(

رئیس جمهور:  

اعتلای استان های محروم جنوبی، اولویت اصلی دولت است
پزشــکیان تأکیــد کرد کــه آبادانــی مناطق محــروم جنوبی، 
بهره گیــری از ظرفیت هــای راهبــردی اقتصــاد دریامحــور 
و گســترش همکاری بــا همســایگان از اولویت هــای اصلی 

دولت چهاردهم است.
به گزارش خبرگزاری مهر، مسعود پزشکیان، در دیدارهای 
جداگانه با اعضای مجمع نمایندگان استان های هرمزگان 
و سیستان و بلوچستان، توسعه و توانمندسازی استان های 
جنوبی و محروم کشور را یکی از ارکان بنیادین سیاست های 

دولت چهاردهم دانست.
ابــراز خرســندی از ایــن دیدارهــا  رئیــس جمهــور ضمــن 
خاطرنشــان کــرد: ضــروری اســت اقدامــات زیربنایــی در 
مناطــق جنوبــی کشــور اجرایــی و بــا بهره گیری شایســته از 
ظرفیت هــای اقتصــاد دریــا محــور، گره هــای دیرپــای ایــن 

مناطق گشوده شود.
پزشــکیان با اشــاره به پایان مهلت قانونی ســند چشم انداز 
برنامــه هفتــم توســعه اظهار داشــت: هــر چند زمــان یک 
برنامــه خــاص ممکــن اســت بــه ســر آید، امــا چشــم انداز 
توســعه برای کشــور پایانی ندارد. حتی اگر توانســته باشیم 
اهــداف برنامه هــای گذشــته را محقــق کنیــم، چشــم انداز 

توسعه باید همواره تداوم داشته باشد.
پزشــکیان بر لزوم پایبندی به برنامه های موجود تأکید کرد 
و اظهــار داشــت: بســیاری از صاحب نظران، کارشناســان و 
خبرگان کشور با همراهی مجلس شورای اسلامی، دولت و 
مجمع تشخیص مصلحت نظام، برنامه ای جامع و علمی 
تحت عنوان سند چشــم انداز تدوین کرده اند که از پشتوانه 
نظــری مســتحکمی برخــوردار اســت و بایــد بــرای تحقــق 

اهداف آن همه تلاش خود را به کار بگیریم.
رئیــس جمهــور بــا تأکیــد بــر اهمیت وفــاق ملی در مســیر 
توســعه تصریــح کرد: کشــور متعلق بــه هیچ گــروه، جناح 
یــا قبیلــه خاصی نیســت. نبایــد افــراد شایســته و کارآمد را 
بــه دلیل اختلاف نظر کنار گذاشــت و از کســانی کــه توانایی 

لازم را ندارنــد، صرفــاً بــه دلیــل هم فکــری اســتفاده کــرد. 
 پیشــرفت کشــور مســتلزم همدلــی و اتحاد تمامی اقشــار و

 نخبگان است.
پزشــکیان خاطرنشــان کرد که شــخصاً به صــورت منظم و 
هفتگی موضوع توســعه ســواحل مکران را دنبال می کند و 
معتقد اســت اگر دولت بتواند کریدورهای شــمال و جنوب 
کشــور را احیــا کنــد، گامی اساســی در مســیر توســعه کشــور 

برداشته خواهد شد.
ظرفیــت  از  بهره گیــری  بــر  ادامــه  در  جمهــور  رئیــس 
ســرمایه گذاران و مشــاوران بین المللی بــرای اجرای طرح 

توســعه مکــران تأکیــد کــرد و اظهــار داشــت: همان گونــه 
کــه در عرصــه ورزش از توانایی هــای مربیــان و بازیکنــان 
خارجی بهره می بریم، در توســعه کشور نیز باید از بهترین 

ظرفیت های جهانی استفاده کنیم.
پزشکیان همچنین به آغاز مطالعات طرح انتقال پایتخت 
اشــاره کرد و گفت: آقای دکتر عارف مأموریت بررســی این 
طرح را بر عهده دارند. بی توجهی به این موضوع می تواند 
کشــور را در آینده با بحران های زیســت محیطی و مشکلات 

متعدد دیگر مواجه سازد.
رئیس جمهور در خصوص بهره گیری از ظرفیت کشورهای 

همسایه تصریح کرد: نگاه دولت، تعمیق روابط اقتصادی 
با کشــورهای همســایه اســت. این موضوع در سفر به عراق 
نیز پیگیری شــد و گروهــی مأموریت ویژه ای برای عملیاتی 
کــردن ایــن همکاری هــا بــر عهــده دارنــد. ایــن اقدامــات 
می تواند بســتری بــرای خنثی ســازی تحریم هــای ظالمانه 

فراهم آورد.
در ادامه این نشســت ها، نمایندگان استان های هرمزگان و 
سیســتان و بلوچســتان به بیان دغدغه ها و مطالبات مردم 

این دو استان پرداختند.
ضرورت احیای شورای عالی خلیج فارس، تأمین مطالبات 
معــوق طرح هــای شیرین ســازی آب، تجدیدنظــر دولــت 
در سیاســت های مرتبط با کالاهای موســوم به »ته لنجی«، 
توزیع عادلانه اعتبارات میان اســتان ها، بازسازی و نوسازی 
مواصلاتــی،  راه هــای  ویــژه  بــه  فرســوده  زیرســاخت های 
توســعه بندرگاه ها و فرودگاه های شهرســتان میناب، توجه 
بــه معیشــت مــردم مناطــق محــروم، تقویــت مشــارکت 
اســتان هرمزگان در طرح توسعه ســواحل مکران، افزایش 
اختیارات اســتانداران و انتخاب استاندار بومی برای استان 
هرمــزگان، احیای ایســتگاه های جمع آوری ســوخت مازاد 
در سیســتان و بلوچســتان و پیگیــری طــرح خریــد خدمات 

معلمان اهم موارد مطرح شده در این نشست بودند.
از  همچنیــن  بلوچســتان  و  سیســتان  اســتان  نماینــدگان 
انتخاب اولین اســتاندار بومی این اســتان قدردانی و اعلام 
کردنــد که این تصمیم با اســتقبال گســترده مــردم منطقه 

همراه بوده است.
پزشــکیان در پایان ضمــن قدردانی از نماینــدگان به دلیل 
طــرح این مطالبات، بر ضــرورت تدوین راهکارهای علمی 
و عملــی بــرای حل مشــکلات مطرح شــده تأکید کــرد و با 
ابراز خرســندی از اولین سفر استانی هیئت دولت به استان 
سیســتان و بلوچســتان، تداوم پیگیری مشکلات این استان 

را از وظایف اصلی دولت چهاردهم دانست.

اختصاصی

گزارش محرمانه آژانس بین المللی انرژی
 اتمی از برنامه هسته ای ايران چه می گوید؛

اتوبان هسته ای تهران-وین
جمله 

سرویس سیاسی

بــر اســاس گــزارش محرمانــه دیده بان هســته ای ســازمان ملل که روز سه شــنبه به دســت 
آسوشیتدپرس رسید، ذخایر اورانیوم با غنای بالای ایران بیش از پیش افزایش یافته است.

 در گزارش آژانس بین المللی انرژی اتمی آمده است که تا ۲6 اکتبر، ایران ۱۸۲.۳ کیلوگرم اورانیوم 
غنی شــده تا 6۰ درصد دارد که نســبت به آخرین گزارش در ماه اوت ۱۷.6 کیلوگرم افزایش داشــته 

است.
 اورانیوم غنی شده با خلوص 6۰ درصد تنها یک قدم کوتاه و فنی با سطح ۹۰ درصدی تسلیحاتی 

فاصله دارد.
 آژانــس بین المللــی انرژی اتمی همچنین در گزارش فصلی خود تخمین زد که تا ۲6 اکتبر، ذخایر 
کلی اورانیوم غنی شده ایران 66۰4.4 کیلوگرم است که نسبت به آخرین گزارش در ماه اوت، ۸5۲.6 
کیلوگرم افزایش داشته است. طبق تعریف آژانس، حدود 4۲ کیلوگرم اورانیوم غنی شده با خلوص 
6۰ درصــد، مقداری اســت که با آن ســاخت یک ســلاح اتمــی از نظر تئوری امکان پذیر اســت - در 

صورتی که این ماده بیشتر غنی شود، تا ۹۰ درصد.
 آژانس همچنین گزارش داد که علیرغم درخواست گروسی که هفته گذشته برای مذاکره با محمد 
اســلامی از ســازمان انرژی اتمی ایران، عباس عراقچی، وزیر امور خارجه ایران و مسعود پزشکیان، 
رئیــس جمهــور بــه ایران ســفر کرده بــود، ایران تاکنــون گام های مشــخصی برای بهبــود همکاری 

برنداشته است.
 بــا ایــن حال، آژانس بین المللی انرژی اتمی در گزارش خــود اعلام کرد که در این دیدارها، »امکان 
عــدم گســترش بیشــتر ذخایــر اورانیوم غنی شــده تــا 6۰ درصــد توســط ایــران، از جملــه اقدامات 

راستی آزمایی فنی لازم برای تأیید این موضوع، در صورت اجرا«، مورد بحث قرار گرفت.
 در ایــن گــزارش که به ترجمه اکوایران رســیده آمده اســت که یک روز پس از اینکه رافائل گروســی، 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی ایران را ترک کرد، در ۱6 نوامبر، بازرسان آژانس تأیید کردند 
که »ایران اجرای اقدامات مقدماتی را با هدف توقف افزایش ذخایر اورانیوم غنی شده تا سقف 6۰ 

درصد خود در سایت های هسته ای زیرزمینی در فردو و نطنز را آغاز کرده است.
 در گزارش محرمانه روز سه شــنبه همچنین آمده اســت که در جریان ســفر گروســی به ایران در ۱۴ 
نوامبر، »ایران موافقت کرد به نگرانی های آژانس در رابطه با لغو مجوز چند بازرس با تجربه آژانس 

از سوی ایران، با در نظر گرفتن صدور مجوز چهار بازرس مجرب دیگر پاسخ دهد«.
 در ســپتامبر ۲۰۲۳، ایــران برخــی از بــا تجربه تریــن بازرســان آژانس مســتقر در ویــن را از بازدید از 

تاسیسات هسته ای خود منع کرد.
 در این گزارش همچنین آمده اســت که تاکنون هیچ پیشــرفتی در نصب مجدد تجهیزات نظارتی 
بیشتر، از جمله دوربین هایی که در ژوئن ۲۰۲۲ برداشته شده اند، صورت نگرفته است، که همچنین 
»پیامدهــای زیان باری برای توانایــی آژانس در ارائه تضمین هایی درباره ماهیت صلح آمیز برنامه 

هسته ای ایران دارد«.
 از آن زمان تاکنون، تنها داده های ثبت شــده مربوط به دوربین های آژانس بین المللی انرژی اتمی 
اســت که در ماه مه ۲۰۲۳ در یک کارگاه تولید ســانتریفیوژ در اصفهان نصب شــده اســت - اگرچه 
ایران دسترســی به این داده ها را در اختیار آژانس قرار نداده اســت و بازرسان قادر به سرویس کردن 

دوربین ها نبوده اند.
 این گزارش ها پیش از نشســت دوره ای شــورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی در وین ارائه 
شده است. کشورهای غربی در حال بررسی قطعنامه ای هستند که ایران را به دلیل ناکامی در بهبود 

همکاری با آژانس محکوم می کند.
 هفته گذشته، اسلامی هشدار داد که اگر ایران در نشست آتی شورای حکام آژانس به چالش کشیده 
شــود، می تواند واکنش تلافی جویانه انجام دهد. گروســی اذعان داشــت که برخی کشورها در حال 

بررسی چنین اقدام علیه ایران هستند.
 یک دیپلمات ارشــد گفت: »ممکن اســت در صــورت تصویب قطعنامه، تعهدات ایران در ســفر 

رئیس آژانس بین المللی انرژی اتمی پابرجا نماند«.

رهبری

 مراسم رونمایی از تقریظ رهبر انقلاب بر
۳ کتاب برگزار شد

تقریــظ رهبــر انقــلاب بر ســه کتــاب »هواتو 
دارم«، »مجیــد بربــری« و »بیســت ســال و 
ســه روز« در هفدهمین پاسداشــت ادبیات 
جهــاد و مقاومت و رویــداد قهرمان ملی در 

فرهنگسرای بهمن رونمایی شد.
هفدهمیــن  مهــر،  خبرنــگار  گــزارش  بــه 
و  مقاومــت  و  جهــاد  ادبیــات  پاسداشــت 
رویداد قهرمان ملی در فرهنگســرای بهمن 

برگزار شد.
رونمایی و انتشــار تقریــظ حضرت آیت الله 
خامنــه ای رهبــر معظم انقلاب اســلامی بر 
ســه کتاب »هواتو دارم«، »مجیــد بربری« و 
»بیســت ســال و ســه روز« مهم ترین بخش 

این برنامه بود.
»هواتــو دارم« روایــت زندگی شــهید مدافع 
حــرم مرتضی عبداللهی اســت کــه در ۳۰۴ 
صفحــه بــه قلــم محمدرســول ملاحســنی 
نوشــته و توســط انتشــارات شــهید کاظمــی 

چاپ و منتشر شده است.
»مجید بربری« روایتگر زندگی شهید مجید 
قربان خانی اســت که به حُــرّ مدافعان حرم 
شهرت یافته و در ۱۵۲ صفحه به قلم خانم 
کبری خدابخش دهقی نوشــته و توسط نشر 

دارخوین چاپ و منتشر شده است.
شــهید  زندگــی  روز«  ســه  و  ســال  »بیســت 
مدافع حرم سیدمصطفی موسوی را روایت 
می کنــد کــه در ۲۱۶ صفحــه بــه قلــم خانم 
ســمانه خاکبازان نوشــته و توســط انتشارات 

روایت فتح چاپ و منتشر شده است.
این مراســم با حضــور خانواده های معظّم 
فعــالان  اندیشــمندان،  و  نخبــگان  شــهدا، 
فرهنگســرای  در  هنرمنــدان  و  فرهنگــی 
بهمــن تهــران برگــزار و بــه صورت زنــده از 
 رسانه KHAMENEI.IR و شبکه های سیما 

پخش شد.
فرهنگــی،  رویــداد  ایــن  بــا  همزمــان 
مراســم هایی در ۳۰ اســتان کشور به صورت 
متّصل برگزار شــد که در آن هــا از کتاب های 
مقاومــت  جبهــه  قهرمانــان  بــا   مرتبــط 

تقدیر کردند.

ســردار سلامی: از دست دادن چنین   
جوانانی ایثار حقیقی است

ســردار ســلامی در »رویــداد ملّی قهرمــان« و 
هفدهمین پاسداشت ادبیات جهاد و مقاومت 
عنوان کرد: از دست دادن چنین جوانانی ایثار 
حقیقــی اســت و درود خــدا بــر در مادرانی که 
آماده انــد بــرای حفظ اســلام، فرزندانشــان را 
به معرکه عاشــورا اعزام کنند. اینها محصول 
چشمه ســاری از فضیلت ها است که بر پیکره 
جامعــه روحیه جهــاد را جــاری می کند و یک 
امام و پیشــوای بزرگ که از حکمت های الهی 

الهام گرفته است.

 تقریظ رهبر انقلاب بر کتاب  
 »بیست سال و سه روز«

در »رویــداد ملّــی قهرمــان« و هفدهمیــن 
در  مقاومــت  و  جهــاد  ادبیــات  پاسداشــت 
فرهنگســرای بهمن تهران، تقریظ حضرت 
آیــت الله خامنــه ای بر کتاب »بیســت ســال 
جوان تریــن  زندگــی  روایــت  روز«،  ســه  و 
 شــهید مدافع حرم ســیّدمصطفی موسوی،

 منتشر شد.
متــن تقریــظ رهبــر انقلاب اســلامی بــر این 

کتاب به شرح زیر است:
به نام خدا

مــن  امثــال  بــرای  نیــز  حــال  شــرح  ایــن 
ایــن  نــور  اســت.  حســرت زا  و  غبطه انگیــز 
جــوان و امثــال او چشــم امثــال مــرا خیــره 
می کنــد و ما را متوجّه تاریکی هایی که در آن 
گرفتاریــم می ســازد. آفرین بــه آن انگیزه ی 
نجات بخش که سیدمصطفی ها را به چنین 
اوجــی می رســاند و مرحبا به صبــر و توکلی 
که پــدر و مادری را در فقدان چنین فرزندی 
آرامــش می بخشــد. خــدا را ســپاس کــه در 

دوران چنین انسان هایی زندگی می کنیم.
خرداد ۱۴۰۳

 تقریظ رهبر انقلاب بر کتاب   
»مجید بربری«

در »رویــداد ملّــی قهرمــان« و هفدهمیــن 
در  مقاومــت  و  جهــاد  ادبیــات  پاسداشــت 
فرهنگســرای بهمن تهران، تقریظ حضرت 
آیت الله خامنه ای بر کتاب »مجید بربری«، 
روایــت زندگــی حُــرّ مدافعــان حرم شــهید 

مجید قربانخانی منتشر شد.
متــن تقریــظ رهبــر انقلاب اســلامی بــر این 

کتاب به شرح زیر است:
بسم الله الرّحمن الرّحیم

اینجا فطرتی پاک را، دلی روشن را، دستی 
کــه  را می بینیــم  ضعیفــان  بــه  خدمتگــزار 

انــوار خورشــید حســینی، آنهــا  از  رشــته ئی 
بــه  شــهادت،  و  جهــاد  نورانــی  خــط  در  را 
اوج  بــه  را  آنهــا  دارنــده ی  و  می انــدازد  کار 
مصــداق  قربانخانــی  مجیــد  می رســاند. 
آیه ی: فَمَن یُرد الله ان یهدیه یشــرح صدره 
للإســلام است. او لایق این عروج بوده و دل 
با صفا و روح با مرام او ظرفیت آن را داشته 

است.. گوارایش باد و الحقنا الله به انشاالله

تیر ماه ۴۰۲
خانــواده ی ایــن شــهید عزیــز را در اینجــا از 

نزدیک زیارت کردم.

 تقریظ رهبر انقلاب بر کتاب   
»هواتو دارم«

در »رویــداد ملّــی قهرمــان« و هفدهمیــن 
در  مقاومــت  و  جهــاد  ادبیــات  پاسداشــت 
فرهنگســرای بهمن تهران، تقریظ حضرت 
آیــت الله خامنه ای بــر کتاب »هواتــو دارم«، 
روایــت زندگی شــهید مدافع حــرم مرتضی 

عبداللّهی منتشر شد.
متــن تقریــظ رهبــر انقلاب اســلامی بــر این 

کتاب به شرح زیر است:
بسم الله الرّحمن الرّحیم

ایــن نیز جلوه ئــی دیگر از رویشــهای انقلاب 
است: جوان دلاوری با عقلانیّت دهه ی ۹۰ و 
احساسات دهه ی ۶۰.. مصداق: الیه یصعد 
الکلم الطیــب و العمل الصالــح یرفعه.. با 
جهادی در بهترین راه و ســرانجامی برترین 
ســرانجام.. هنیئاً لأربــاب النعیم نعیمُهم.. 
معرفت و صبر راوی )همسر شهید( در خور 

ستایش است.. گرامی و سربلند باد.

۲ تیر ۴۰۲
بــروز  مــوارد  در  و  خــوب  کتــاب،  نــگارش 
مقدمــه  نیــز  و  اســت  عالــی  احساســات، 

بخصوص چند سطر پایانی آن

J O M L E H
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سخنگو و مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری 
اصفهان مطرح کرد:

تقویت جایگاه بین المللی اصفهان با 
میزبانی از بیست ویکمین اجلاس شهرهای 

تاریخی جهان
لادن سلطانی

جمله - اصفهان

سخنگو و مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری اصفهان گفت: میزبانی 
اصفهان از بیســت ویکمین اجلاس شــهرهای تاریخی جهان می تواند منجر به 
تقویــت جایــگاه اصفهان در عرصــه بین الملل، رونق گردشــگری و توســعه پایدار این 

کلان شهر شود.
ســیدعلی معرک نژاد بــا بیان اینکه یکــی از محورهای فعالیت های بین المللی شــهر 
اصفهان حضور در اتحادیه شهرهای تاریخی جهان است، اظهارکرد: اصفهان از زمان 
تأســیس ایــن اتحادیه عضویــت و در هفت دوره مختلف حضور فعال داشــته اســت؛ 

همچنین نخستین بار سال در ۱۳۸۲ هیئتی از اصفهان در این اجلاس شرکت کرد.
وی بــا بیــان اینکه در ســال های اخیر بــرای نخســتین بار اصفهان درخواســت میزبانی 
بیست ویکمین اجلاس شهرهای تاریخی جهان را ارائه کرد، افزود: در اجلاس اخیر که 
در لیوبلیانا، پایتخت اسلوونی برگزار شد، هیئتی از اصفهان حضور پیدا کرد و با رقابت 
شدید با شهرهای دیگر از جمله هیمه جی و دیگر شهرها موفق شد میزبانی سال ۲۰۲۷ 

را به دست آورد.
ســخنگو و مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری اصفهان یکی از دلایل اصلی 
موفقیت اصفهان را فعالیت های برجسته در بافت تاریخی از جمله نورپردازی میدان 
امام )ره(، بازسازی محور حاج نورالله نجفی و پروژه های باستان شناسی دانست و گفت: 

این اقدامات مورد تحسین هیئت مدیره اتحادیه قرار گرفت.
وی با بیان اینکه میزبانی این اجلاس در سال ۲۰۲۷ در اصفهان، فرصتی بسیار ارزشمند 
به شمار می رود، تاکید کرد: سال ۲۰۲۶ نیز اصفهان میزبان اجلاس هیئت مدیره اتحادیه 
خواهد بود که برنامه ها و رویدادهای مرتبط با آن می تواند شامل فعالیت های عمرانی، 
بهســازی، پژوهشــی و دیگر اقدامات باشــد؛ چنین فرصت هایی اصفهان را به ســمت 

تبدیل شدن به مرکز تبادل تجربیات و ایجاد زیرساخت های پایدار هدایت می کند.
معرک نــژاد بــا تاکیــد بــر اینکــه اجــلاس ســال ۲۰۲۷ فرصــت مهمــی بــرای معرفی 
ظرفیت های اصفهان به عنوان نماینده جمهوری اســلامی ایران خواهد بود و می تواند 
به تقویت جایگاه فرهنگی و اقتصادی شــهر اصفهان کمک کند، افزود: از دیگر مزایای 
میزبانی، تعامل بیشــتر با ۱۳۵ شهر عضو این اتحادیه است که همکاری های مشترک 
در حوزه گردشگری، اقتصادی و فرهنگی را تسهیل می کند؛ علاوه بر آن ۹ شهر از ایران 
نیز عضو این اتحادیه هستند که از جمله آن ها می توان به شیراز، یزد، سمنان و مشهد 

اشاره کرد.
وی بــا تاکید بر اینکــه برای بهره برداری بیشــتر از این فرصت بایــد برنامه ریزی دقیقی 
صــورت گیرد و نقــش بخش خصوصی و حوزه های دولتی به وضوح مشــخص شــود، 
خاطرنشــان کــرد: ایجاد دبیرخانــه ای بــرای ســامان دهی و برنامه ریــزی نقش آفرینی 
مردم در این رویداد، فرصتی استثنایی برای مشارکت گسترده جامعه و تقویت جایگاه 

اصفهان در عرصه بین المللی به شمار می رود.

طرح »سایبان« بیمه معلم ضمانت گر 
امنیت مالی موجران و مستاجران

طرح »سایبان« بیمه معلم با تائید بیمه مرکزی به منظور تأمین امنیت مالی   
برای موجران و مستاجران معرفی شد.

بــه گزارش روابط عمومی بیمه معلم، ایــن طرح که با هدف کاهش نگرانی های مالی 
مرتبط با قراردادهای اجاره عرضه شده، به مالکان و مستاجران این امکان را می دهد تا 
مبالغی که به موجب قرارداد اجاره به عنوان مبلغ اجاره بهاء و رهن رد و بدل می شود را 
با پرداخت حق بیمه ای اندک، تحت پوشش بیمه قرار دهند تا در صورت فوت یکی از 

طرفین، بیمه معلم متعهد به پرداخت مبلغ رهن یا اجاره به طرفین باشد.
موجران و مســتاجران با طرح ســایبان می تواننــد مبلغ اجاره بهاء یا رهن مســکن را در 
قبال خطر فوت یکی از طرفین، تحت پوشش بیمه قرار دهند تا در صورت فوت موجر، 
بیمه معلم سرمایه متعهد شده را فارغ از روند انحصار وراثت در پایان قرارداد اجاره به 
مستاجر پرداخت کند. همچنین در صورت فوت مستاجر، بیمه معلم متعهد می شود 

به صورت ماهانه مانده مبلغ اجاره تا پایان قرارداد را به موجر پرداخت کند.
این طرح برای تمامی قراردادهای اجاره مسکن قابلیت اجرایی شدن را دارد و تنها الزام 
آن رســمی بودن قرارداد اجاره و داشــتن کد رهگیری اســت که به شفافیت و اعتبار این 

توافقات کمک می کند.
بیمه معلم که همواره در تلاش اســت، کاربردهای رشته های بیمه را به زندگی روزمره 
شهروندان گره بزند، با ارائه این طرح درصدد کاهش بخشی از مشکلات و پیچیدگی های 
حقوقی قراردادهای میان موجران و مستاجران است. این طرح می تواند به عنوان یک 

ابزار کارآمد در مدیریت ریسک های مالی ناشی از قراردادهای اجاره عمل کند.
علاقمندان می توانند برای کسب اطلاعات بیشتر با شماره ۰۲۱۸4۲۲۳تماس بگیرند. 

برگزاری نشست مشترک شورای هماهنگی 
بانک ها با اعضای کمیسیون اقتصادی 

مجلس شورای اسلامی
 نشســت تخصصی اعضــای کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای اســلامی با 
شــورای هماهنگی بانک ها به منظور تعامل و همفکری بیشتر اعضا در آستانه 

رسیدگی به لایحه بودجه ۱۴۰۴برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، ابوالفضل  نجارزاده رئیس شورای هماهنگی 
بانک ها در این نشست با اشاره به عملکرد نظام بانکی در امر تامین مالی گفت: با توجه 
به نزدیکی زمان رســیدگی به لایحه بودجه ســال ۱۴۰۴ و ســهم ۹۰ درصدی بانک ها در 

تامین مالی کشور این جلسه مشترک برگزار شده است.
وی بیان کرد: در حال حاضر بانک ها با مسائل، موضوعات و مشکلات مختلفی روبرو 
هســتند و از طرفی با خواسته هایی از ســوی بخش های مختلف جامعه و دولت روبرو 
هستند. بر همین اساس نیاز است تا نشست هایی در راستای همفکری و  بیان دغدغه 
های اعضای شورای هماهنگی بانک ها و کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
با رویکرد پیشبرد اهداف اقتصادی کشور مندرج در بودجه و اهداف برنامه هفتم توسعه 
ترتیب داده شود تا مسائل و مشکلات موجود با تعامل ایجاد شده بین طرفین برطرف 
شود.  در ادامه این مراسم علیرضا قیطاسی دبیر شورای هماهنگی بانک ها گزارشی از 
عملکــرد نظام بانکی در حوزه انجام به تکالیف قانونی در بخش تســهیلات تکلیفی و 
منابع در دسترس ارائه داد و در خصوص دغدغه های نظام بانکی و کمیسیون اقتصادی 

در راستای پیشبرد اهداف برنامه هفتم توسعه بحث و تبادل نظر شد.
در بخش دیگری از این نشست سید شمس الدین حسینی رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس گفت: تعامل و همکاری بین نظام بانکی و کمیسیون اقتصادی مجلس لازم 

است تا مشکلات دیده شود و بانک ها باید از ظرفیت کمیسیون استفاده کنند.
وی ادامه داد: در بودجه دولت به دنبال تسویه بدهی به بانک هاست و ما در کمیسیون 

اهتمام ویژه برای به ثمر نشستن افزایش سرمایه بانک ها داریم.
گفتنی است شورای هماهنگی بانک ها متشکل از ۱۴ بانک دولتی و نیمه دولتی است که 

در حدود ۷۰ درصد از عملیات بانکی کشور را اجرایی می کنند.
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جمله - یزد

پیش رویــداد چــادرو ۲۰۲۴ عصــر سه شــنبه بــا حضــور 
جمعــی از دانشــجویان رشــته های مختلف در ســالن 

جلیل شاهی دانشگاه یزد برگزار شد.
مدیرمرکز نوآوری شرکت معدنی و صنعتی چادرملو 
)نوچــاد( و دبیر رویداد)چــادرو( در این مراســم گفت: 
رویــداد چــادرو با هــدف توانمندســازی دانشــجویان و 
ترویــج فعالیت های نوچاد در زمینه هوشمندســازی و 
هوش مصنوعی در زنجیره ارزش فولاد برگزار می شود.

“میرســینا امیرشــنوا ” افزود:این پیش رویــداد فرصتی 
مناســب برای دانشــجویان اســت تا ایده هــای نوآورانه 
خــود در زمینــه هوش مصنوعی و هوشــمند ســازی در 
زنجیره ارزش فولاد را شــکوفا کننــد و هدف اصلی این 
رویداد، گســترش فرهنگ  نوآوری و ایجاد فضایی برای 
همکاری و همفکری میان دانشــجویان و مرکز نوآوری 

نوچاد است.
وی اضافه کرد: در رویداد چادرو ۲۰۲۴، شرکت کنندگان 
می توانند ایده های خود با محورهای مختلفی از جمله 
کاربردهای هوش مصنوعی در فرآیندهای تولید فولاد، 
بهینه سازی زنجیره تأمین و کاهش هزینه ها، شناسایی 
و دسته بندی محصولات معیوب، پیش بینی نیازهای 
خدمــات، افزایــش کارایی عملیاتی و ســایر زمینه های 

مرتبط مطرح کنند.
امیــر شــنوا اضافه کرد: بــا توجه بــه اهمیــت روزافزون 
فناوری های نویــن در صنعت فولاد، ایــن پیش رویداد 
بــه عنوان یک بســتر بــرای تبلور ایده های دانشــجویان 
خواهد بود و شــرکت کنندگان می توانند از فرصت های 

شبکه ســازی بهره مند شــوند و با نخبگان دانشگاهی و 
کارشناسان صنعتی ارتباط برقرار کنند.

مدیرمرکز نوآوری شرکت معدنی و صنعتی چادرملو 
)نوچــاد( تصریــح کــرد: مرکــز نــوآوری نوچــاد از همه 
ایده پــردازان، اســتارتاپ ها، کســب و کارهــای خــلاق و 
هسته های نوآوری که در راستای اهداف نوچاد فعالیت 
مــی کنند خواســت تــا در دومیــن رویداد جــذب ایده و 
طرح هــای فناورانــه و نوآورانــه )رویــداد چــادرو ۲۰۲۴( 

شرکت کنند.
وی اضافه کرد: فراخوان رویداد یاد شــده از شهریورماه 
آغاز و تا ۱۵ آبانماه ادامه داشت اما با توجه پیش رویداد 
دانشــجویی کــه در حــال برگــزاری اســت تــا ۱۵ آذرماه 

تمدید شده است.
وی بــا بیان اینکه علاقه مندان برای شــرکت در رویداد 
یاد شده می توانند وارد سایت وارد سایت مرکزی نوچاد 
شــوند افزود: تاکنون از این رویداد استقبال خوبی شده 
اســت و طرح های مختلفی دریافــت کردیم که پس از 

داوری ، سه ایده برگزیده می شود.
امیــر شــنوایادآور شــد: در نخســتین رویــداد چــادرو که 
سال گذشــته برگزار شد ماحصل آن شناسایی ۱۰ طرح 
 برتر بود که اکنون وارد فرایند مشــارکت با مرکز نوآوری

 نوچاد شدند.
امیــر شــنوا در ادامه به نقش نوآوری در صنعت اشــاره 
کــرد و گفــت: برخــی از صنایع بــزرگ از نــوآوری غافل 
ماندند و احساس می کردند که نیاز به تکنولوژی ندارند 
و مسیر توسعه خود را بستند و تهدیدی برای خود حس 
نکردند، اما این شرکت ها پس از مدتی در بازار فروش 

سهم کمتری دریافت کردند.
مدیرمرکز نوآوری شرکت معدنی و صنعتی چادرملو 

)نوچــاد( افزود: اگر بــه صنعت به نوآوری توجه نکنیم 
و توســعه محصول نداشته باشیم محکوم به شکست 

خواهیم بود.
مدیرمرکز نوآوری شرکت معدنی و صنعتی چادرملو 
گفــت: همچنیــن برخــی صنایعــی هــم کــه درآمــد و 
سرمایه زیادی داشتند در حال افول هستند زیرا آنها به 

تکنوآوژی و نوآوری بی توجه بودند و رشد نکردند.
وی اضافه کرد: شرکت و صنایع بزرگ برای اینکه بتواند 
مســیر رشــد را طی کنند بــرای تدوام ناگزیز هســتند که 
تکنولوژی را وارد صنعت خود کنند تا سهمی خوبی در 

بازار فروش داشته باشند .
وی بــا اشــاره به ۱۰ شــرکت برتر دنیا از نطــر ارزش بازار 
گفت:موفقیت این شرکت ها بخاطر استفاده تکنولوژی 

در صنعت است و در این زمینه سرمایه گذاری کردند.
مدیرمرکز نوآوری شرکت معدنی و صنعتی چادرملو 
)نوچــاد( ادامــه داد: آینده دنیا و صنعت و کشــور حول 

محور توسعه کسب و کارهای نوین است .
وی بــا بیــان اینکــه معــادن هــم از این قاعده مســتثی 
نیســتند به ورود تکنولوژی در بخش اشاره کرد و گفت: 
اســتفاده از انــرژی ســبز ، بازیابی باطله هــای و اقتصاد 
چرخشی ، گام گذاشتن در مسیر توسعه پایدار، استفاده 
از هــوش مصنوعــی در راســتای توســعه بهــره وری در 
فراینــد تولیــد، اســتفاده از تکنولــوژی جدیــد در جهت 
توانمند سازی بهتر برای کارشناسان و مدیران و کمک 
گرفتن از اســتارت آپ ها ، شــرکت هــای دانش بنیان و 
توســعه ایده ها از طریــق روش های نوین از جمله این 

روندها است.
امیرشنوا خاطر نشان کرد: مهمترین استراتژیک شرکت 
های بزرگ معدنــی در این روزگار تکنولوژی ،مدیریت 

 تحــول جهــت گــذار بــه معــدن کاری نویــن اســت و 
فعالیت های معــدن کاری باید با کمترین اثر زیســت 

محیطی و توسعه پایدار انجام شود.
وی با بیان اینکه چادرملو نماد توسعه پایدار و پیشگام 
در تکمیل زنجیره فولاد اســت اضافه کرد: این شــرکت 
جــز ۳۰ شــرکت برتــر فعــال در بــورس ایــران و دارای 
زنجیره کامل ارزش فولاد از اکتشــافات معدن تا تولید 

شمش است.
معاون پژوهشــی دانشــگاه یزد هم گفت: این دانشگاه 
با دارا بودن رشته های مختلف و اعضای هیات علمی 
آمادگــی دارد در حــوزه هــای مختلــف از طــرح هــای 
پژوهشی و برگزاری رویدادها حمایت های لازم را انجام 
دهد. “علیرضا افشــانی” افزود: امیداوریــم با برگزاری 
رویــداد یــاد شــده تعاملــی خوبی بــا صنعــت بیش از 

گذشته برقرار شود.
در ادامــه ایــن رویــداد پنــل تخصصــی نقــش هــوش 
 مصنوعــی و هوشــمند ســازی در رفــع چالــش هــای 
پیــش روی بخــش معــدن و صنایــع معدنــی در قرن 
۲۱ بــا تمرکز بر برنامه های شــرکت معدنی و صنعتی 

چادرملو برگزار شد.
پیش رویــداد چــادرو ۲۰۲۴ بــا همــکاری مرکز نــوآوری 
و  نوچــاد(  چادرملــو)  صنعتــی  و  معدنــی  شــرکت 

انجمن های علمی دانشگاه یزد برگزار شد.

پیش رویداد چادرو در دانشگاه يزد برگزار شد

بانــک ملت در راســتای تکمیل ســبد محصولات خــود، طرح 
گردونــه را مبتنــی بــر قرعــه کشــی و بر اســاس مانده حســاب 

طراحی و ارائه کرد.
به گــزارش روابط عمومی بانک ملت، طرح گردونه مبتنی بر 
قرعه کشــی ماهانــه برای تخصیص اولویت تســهیلات قرض 
الحســنه به برندگان حســاب های ویژه این طرح تدوین شــده 
است و صرفاً حساب های طرح گردونه مشمول شرکت در این 

قرعه کشی خواهند بود.
این گزارش حاکی است، متقاضیان می توانند صرفاً به صورت 
غیرحضــوری و از طریــق درگاه  بانکداری اینترنتی بانک ملت 
به افتتاح حســاب طرح گردونه اقدام و با کسب امتیاز در قرعه 

کشی ماهیانه این طرح شرکت کنند.
بر اساس این گزارش، جایزه برندگان قرعه کشی طرح گردونه، 
امتیاز اســتفاده از تســهیلات قرض الحســنه ۲4 ماهه، معادل 
۱۰ برابــر معدل حســاب ویژه طــرح طی دوره معــدل گیری تا 
ســقف سه میلیارد ریال، خواهد بود و خود فرد برنده یا یکی از 
بســتگان درجه یک وی )صرفاً همسر، فرزند، پدر یا مادر( می 

توانند از این تســهیلات اســتفاده کنند. بر این اساس، به هر 5۰ 
میلیــون ریال در هــر روز از هفتم تا ۲6 ام هر مــاه 5۰ امتیاز و از 
۲۷ ام تا ششــم ماه بعد ۱۰۰ امتیاز برای شــرکت در قرعه کشی 
تعلق می گیرد و امتیاز هر حساب برای شرکت در قرعه کشی 
 برابر با مجموع امتیازات کســب شــده طی دو ماهه منتهی به

 قرعه کشی است.
این گزارش حاکی اســت، مشــتریان به شــرط داشــتن حداقل 
مانده 5۰ میلیون ریال در بازه ۲۷ ام هر ماه تا ششم ماه بعد در 
حساب طرح گردونه می توانند در قرعه کشی ماهیانه شرکت 
کنند و در صورت برنده شدن حساب در قرعه کشی ماه جاری، 
امتیــازات صرفاً بعد از هفتم ماه جاری برای شــرکت در قرعه 

کشی دوره بعدی محاسبه می شود.
علاقمندان می توانند برای کســب اطلاعات بیشــتر با شــماره 
تماس ۱556 در تهران یا ۰۲۱۸۲4۸۸ در شهرستان ها تماس 
بگیرند. آن دسته از افرادی که در بانک ملت حساب ندارند نیز 
می توانند از طریق پیشخوان الکترونیک بانک ملت نسبت به 

افتتاح حساب غیرحضوری در این بانک اقدام کنند.

با شرکت در طرح گردونه بانک ملت 
تسهیلات قرض الحسنه بگیرید

تسهیلات

پرداخت ۴۵۰۰ فقره تسهیلات ازدواج 
در بانک مسکن

وام

بانــک مســکن از ابتــدای ســال جــاری تــا روز ۲۴ آبان مــاه، چهــار هــزار و ۵۰۱ فقره 
تســهیلات قرض الحســنه ازدواج به مبلغ ۱۴ هزار و ۹۵۴ میلیارد ریال به متقاضیان 

پرداخت کرد.
بــه گزارش پایگاه خبری بانک مســکن – هیبنا؛ از ابتدای ســال ۱4۰۳، تعداد ۴ هزار 
و ۸۵۴ متقاضی دریافت تســهیلات قر ض الحســنه ازدواج در بانک مســکن تعیین 
شعبه شده اند که همزمان با تکمیل مدارک، تسهیلات آنها در حال پرداخت است.
ســقف تســهیلات قرض الحســنه ازدواج برای هر یــک از زوجین، ۳ میلیــارد ریال و 
برای زوج های زیر ۲۵ ســال و زوجه های زیر ۲۳ سال، ۳ میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال 
با مدت بازپرداخت حداکثر ۱۲۰ ماه تعیین شــده اســت. ســقف این تسهیلات برای 
مشمولان مفاد ماده ۵۰ قانون جامع خدمات رسانی به ایثارگران، به میزان دو برابر 

افراد عادی است.
متقاضیــان دریافــت تســهیلات قرض الحســنه ازدواج می تواننــد بــرای ثبت نام به 

سایت بانک مرکزی به نشانی http://ve.cbi.ir مراجعه کنند.
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رئیس اتاق اصناف تهران:

ممنوعیت واردات کالا دستاوردی برای دولت نداشت
 زیان های سنگینی که ممنوعیت واردات کالا بر جای گذاشت

حمیدرضا رســتگار، رئیس اتاق اصناف تهران می گوید که 
ممنوعیت واردات لوازم آرایشــی و بهداشتی نه تنها هیچ 
دســتاوردی بــرای دولت نداشــته که زیان های ســنگین بر 

جای گذاشته است.
دولت حدود چهار ســال اســت که واردات لوازم آرایشی و 
بهداشــتی را ممنوع کرده اســت . ممنوعیتــی که نتیجه ای 
جــز حجــم بــالای قاچــاق و توزیــع کالای تقلبــی در بــازار 
نداشــته اســت. در حال حاضر بیشــتر از دو تا ۲.۵ میلیارد 
دلار لوازم آرایشی و بهداشتی قاچاق و تقلبی در بازار ایران 
وجود دارد. حمیدرضا رســتگار، رئیس اتاق اصناف تهران 
می گوید که ممنوعیت واردات لوازم آرایشــی و بهداشــتی 
نه تنها هیچ دســتاوردی برای دولت نداشــته که زیان های 

سنگین بر جای گذاشته است.

تبعات ســنگین ممنوعیت واردات لوازم آرایشی   
و بهداشتی

حمیدرضــا رســتگار، ریئــس اتــاق اصنــاف تهــران درباره 
لــوازم آرایشــی و بهداشــتی  تبعــات ممنوعیــت واردات 
می گوید که ممنوعیت واردات لوازم آرایشــی و بهداشــتی 

اقدامی غیرمنطقی بوده است.
 رئیــس اتــاق اصنــاف تهــران در چرایــی این امــر تصریح 
می کند: وقتی تقاضا برای کالایی وجود دارد و بازار مصرف 
آن بزرگ اســت، ممنوعیــت واردات رســمی راه قاچاق و 
تقلــب را باز می کند و با این اتفاق نه تنها دولت نتوانســته 
مانع خروج ارز شــود که درآمدهای گمرکی خود را کاهش 
داده اســت. از آن ســو وفــور کالای قاچاق و تقلبــی در بازار 

لوازم آرایشــی و بهداشتی سلامتی جمعیت قابل توجهی 
از مردم کشور را تهدید می کند.

او ادامه می دهد: »بســیاری از کشــورهای جهــان و به ویژه 
کشورهای توسعه یافته حساســیت ویژه ای روی استاندارد 
کالاهای بهداشــتی و آرایشــی دارند چرا که هرگونه اهمال 
در ایــن زمینه ســلامت بخش بزرگــی از مــردم را به خطر 
انداختــه و صــرف از نظــر مســئولیت اجتماعــی در قبــال 
شهروندان، خسارات سنگین درمانی و … به دنبال دارد.«
به گفته ریئس اتاق اصناف تهران ممنوعیت واردات لوازم 
بهداشتی و آرایشی دستاوردی برای دولت نداشته است و 

تنها امکان نظارت و درآمدزایی برای دولت را از بین برده 
و سلامت مصرف کنندگان را به خطر انداخته است.

در ۳۰ خرداد امسال احسان خاندوزی، وزیر سابق اقتصاد 
در نشست شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی گفته 
بــود که رفع ممنوعیت واردات لوازم آرایشــی و بهداشــتی 
بــه صــورت بالک ابلاغ شــده اســت اما فعــالان ایــن بازار 
می گوینــد کــه دولــت بایــد با نــگاه کارشناســی بــرای بازار 
سیاســتگذاری کنــد و ممنوعیــت واردات لــوازم آرایشــی و 
بهداشــتی در شــرایطی که تولید داخل جوابگوی نیاز بازار 

نیست، معنایی جز قاچاق این اقلام ندارد.

نیمی از بازار در دست کالای قاچاق  
گــردش مالی بــازار لوازم آرایشــی و بهداشــتی ایران بنا 
بــه اعــلام انجمــن واردکننــدگان محصولات آرایشــی و 

بهداشــتی سالانه حدود چهار میلیارد دلار است.
بــا ایــن حــال بیــش از نیمــی از نیــاز ایــن بــازار از طریق 
قاچاق تامین می شــود و بر اساس گزارش همین تشکل 
صنفــی بــرآورد می شــود دو تــا ۲.۵ میلیــارد دلار لــوازم 

آرایشــی و بهداشتی قاچاق در بازار ایران وجود دارد.
در ایــن میــان بیشــتر از هــزار و ۸۵۰ تولیدکننــده اقــلام 
بهداشــتی و آرایشــی در کشــور وجــود دارد امــا چیــزی 
حدود نیمی از ظرفیت تولید لوازم آرایشــی و بهداشتی 

کشور خالی است.
گــران تمــام شــدن هزینــه تولیــد داخلــی و غیررقابتــی 
بودن لوازم بهداشــتی و آرایشــی ایران در بــازار جهانی، 
همچنین ممنوعیت واردات بالک )مواد آماده آرایشــی 
بــا رنگبندی هــای مختلــف آمــاده پــر شــدن در پوکــه یا 
ظرف( همگی دســت به دســت هم داده است که تولید 
 داخلــی هــم نتواند کفــاف نیــاز و تقاضای بــازار داخلی

 را بدهد.
لــوازم  تمــام  واردات   ۱۳۹۸ ســال  مــاه  اردیبهشــت  از 
آرایشی و بهداشتی به غیر از عطریات، متوقف شد و در 
پی آن دســت اندرکاران واردات این محصولات نســبت 
به افزایش قاچاق لوازم آرایشــی هشــدار دادند، چرا که 
بــه گفته آن ها تولید لوازم آرایشــی در کشــور پاســخگوی 
نیاز نیســت و ممنوعیت واردات ایــن محصولات باعث 

افزایش کالای تقلبی و قاچاق در بازار شــده است.
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سرپرست دفتر نظارت بر عملیات 
هوانوردی سازمان هواپیمایی 

کشوری منصوب شد
      بــه گــزارش روابط عمومی ســازمان هواپیمایی کشــوری، در 
حکمی از ســوی حســین پورفرزانــه، فتح اله عرفانــی پور به 
عنوان سرپرست دفتر نظارت بر عملیات هوانوردی سازمان 

هواپیمایی کشوری منصوب شد.

 امضای تفاهم نامه همکاری
 اداره کل راهداری استان و 

دادگستری مازندران
        تفاهم نامه همکاری" اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده 
ای اســتان و دادگســتری مازنــدران " بــا حضــور مدیــر کل 
راهــداری و حمل و نقل جاده ای اســتان و معاون قضایی و 
معاونت حل اختلاف دادگستری استان در ۵ماده به مدت 

۳ سال به امضا رسید.
بــه گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی مازندران، حســن جهانیان 
مدیــر کل راهــداری و حمل و نقل جاده ای اســتان گفت: در راســتای اجرای 
نحوه مشارکت گروه های مردمی در ستاد صبر )صلح و سازش، بخشایش، 
رضایت( تفاهم نامه همکاری برای توســعهٔ روش های جایگزین رســیدگی 
قضایی، اســتفاده از ظرفیت های مردمی و گســترش طرق مشــارکتی و غیر 
قضایــی در حل و فصل دعاوی، تامین نیازها و انتظارات ذی نفعان، انجام 
اقدامات حمایتی و تســهیل گرانه و کمک به رهبران دادگســتری اســتان در 

هدایت صحیح پرونده های قضایی و حقوقی به امضا رسید.
وی هــدف از امضــای ایــن تفاهــم نامــه را اعتــلای فرهنگ آشــتی، صلح و 
ســازش و تقویت روحیه اخوت و تعاون ونیز گســترش شــیوه های مشارکتی 
و جایگزین هــای رســیدگی قضایــی، ارتقای مهارت های حــل اختلاف برای 
فعالیــن عرصــه ی حمــل و نقل جــاده ای در صلح و مصالحه پایــدار، غنی 
سازی محیط های مرتبط با موضوع حمل و نقل جاده ای، باتولید مشترک 
محتــوا در حوزه ی صلح و ســازش و آثار مثبت اجتماعی آن و فراهم کردن 
زمینه  صلح و سازش و تسهیل گری مصالحه بین متداعیین مرتبط با امور 
حمل و نقل جاده ای در پرونده های مطروح عنوان کرد و گفت: در این راستا 

مقرر شد تا شعبه از صلح یاری در این اداره کل تشکیل شود.
جهانیان در مورد تدوین راهبردها و تعیین جزئیات موضوع این تفاهم نامه 
اظهار کرد: شیوه نامه اجرائی تفاهم نامه توسط کارگروه مشترک با عضویت 

طرفین تفاهم نامه تهیه شده و به تصویب رسید.
وی در ادامه اظهار امیدواری کرد با اجرای این تفاهم نامه بتوان گامی بلند 
در اجرای بند۵ از ردیف ۲۶ سیاســت های کلی برنامه هفتم ابلاغی از سوی 

مقام معظم رهبری )مدظله العالی( برداشته شود.

 نشست »ارایه طراحی و اجرای 
پروژه موردی بازآفرینی شهری 

سئول« برگزار شد
         چهارمیــن نشســت از سلســله نشســت های ارایــه تجارب 
بازآفرینی شــهری کره جنوبی با موضــوع » ارایه طراحی و 
اجــرای پروژه موردی بازآفرینی شــهری ســئول« در محل 

شرکت بازآفرینی شهری ایران برگزار شد.
بــه گزارش خبرنگار شــرکت بازآفرینی شــهری ایران، صــادق صادقپور به 
عنــوان دبیر علمی نشســت بــا مروی بر نشســت های قبلی گفت: در ســه 
نشســت قبلی موضوعات مختلفی در حوزه نوســازی مســکن و بازآفرینی 
شــهری مــورد بحث و بررســی قــرار گرفــت؛ چالش های اقتصــادی دوران 
پســا جنگ کره، رشد جمعیت ناشــی از مهاجرت داخلی و صنعتی شدن 
بــه ویــژه در دهه های 6۰ و ۷۰  میلادی  در ســئول، کمبود مســکن در اواخر 
دهه۷۰ میلادی و عدم استطاعت اقشار کم درآمد برای تامین مسکن که 
منجر به شــکل گیری ســکونتگاه های غیر رسمی شــد و چگونگی مواجه با 

این مشکلات از جمله مواردی  بودکه در این نشست ها مطرح شد.
او ادامــه داد: در جنبــش اول مســکن کــره جــا بــه جایــی ســکونتگاه های 
غیررســمی مــورد توجه قرار گرفــت؛ از نقاط قوت در جنبش دوم مســکن 
کــره می تــوان به رونــد مثبت و ارتبــاط خوب و همزیســتی بــا طبیعت در 
ســکونتگاه های جدید اشاره کرد. در نسل سوم جنبش مسکن کره، رویکرد 
بازآفرینــی شــهری در دســتور کار قرار گرفــت و موضوعاتی نظیــر افزایش 
تراکم، دسترسی به مرکز شهر از داخل محدوده ها، اضافه شدن واحدهای 
تجــاری و اداری بــه طبقات واحدهای مســکونی و جذابیت های بصری در 

طراحی ساختمان ها مورد توجه قرار گرفت.
صادقپــور افــزود: اکنون رویکرد دولــت کره در حوزه تامین مســکن پس از 
گذراندن این سه دوره، یک رویکرد نیاز محور است و تامین مسکن مبتنی 
بر تامین خدمات مکمل سکونت، ارتقای کیفی واحدهای مسکونی و 
ترویج مســکن اســتیجاری در اســتطاعت  جهت اقشــار کــم درآمد در 

دستور کار این کشور قرار دارد.
او با اشاره به اینکه سیاستگذاران و برنامه ریزان این کشور به منظور ایجاد 
رونــدی پایدار برای تامین مســکن با مدنظر قــرار دادن آزمون و خطاهای 
انجام شــده، راهکارها و پیشنهادهای تقنینی، سیاســی و اجتماعی را ارایه 
کردند ه اند، افزود: بخشــی از این پیشنهادات عبارتند از برنامه ریزی جامع 
جهت پیشــبرد تولید انواع مســکن و زیرســاخت های خدماتــی به فراخور 
جمعیت هدف، تخصیص خدمات مکمل سکونت به طبقات ساختمانی 
بــه دلیــل کمبــود زمیــن، جلــب مشــارکت شــهروندان جهــت تشــکیل 
کمیته های محلی، برگزاری جلســات مشــاوره عمومی جهت راهنمایی و 
آگاهی بخشــی عمومی، اعطای مشــوق های مالی، حفظ ســاکنان محلی 
بافت های فرســوده با مســکن رســمی قابل اســتطاعت و بهبود وضعیت 

خانواهای کم درآمد.
در این نشســت »یانگ یونگ او« مدیرکل شــرکت زمین و مســکن کره در 
خصوص تجربه یکی از مناطق بافت فرســوده شــهر ســئول مطالبی ارایه 

کرد. بعد از ارایه، اعضای پنل به سوالات حاضران پاسخ دادند.
گفتنــی اســت کی بــوم پارک دکتــرای معماری از دانشــگاه ســئول و رایزن 
سفارت کره در تهران، هوآن کیم  مدیرارزیابی و مشاور گروه Hana، میانگ 
هونگ استادیار دانشــگاه هانگیک سئول، محمود عبداله زاده مدیرعامل 
ســازمان بازآفرینی فضاهای شــهر شــهرداری مشــهد و رئیــس دبیرخانه 
انتقال تجارب بازآفرینی منطقه پنج کشــور و افشــین کلانتری سرپرســت 
دفتر برنامه اســکان بشــر ملل متحد در تهران از اعضای پانل این نشست 

تخصصی بودند.
 لازم به ذکر اســت این سلســله نشســت ها بــا همکاری شــرکت بازآفرینی 
شهری ایران و دفتر برنامه اسکان بشر ملل متحد در تهران برگزار می شود.

اخبـــــاریادداشت

بــر اســاس آمــار مرکــز پژوهش هــای مجلــس نرخ رشــد 
مناطق ســاحلی جنــوب کشــور در دوره ۱۴۰۰-۱۳۹۵ برابر 
با ۱/۵۹ درصد بوده اســت و نرخ رشــد بــالای ۲۰ درصدی 
کنگان، حدود ۶ درصدی جم و حدود ۳ درصدی عسلویه 
نشــان دهنده ایــن موضوع اســت کــه اســتقرار قطب های 
اقتصادی در حوزه انرژی و گاز در این شهرستان ها موجب 
شده بخش زیادی از نیروی کار تخصصی از نقاط مختلف 

کشور به این مناطق مهاجرت کنند.
از  شهرســازی  و  راه  وزارت  خبــری  پایــگاه  گــزارش  بــه 
ســازمان بنــادر و دریانــوردی، ســومین جلســه بررســی و 
تحلیــل طرح های توســعه دریامحــور با تأکید بــر منطقه 
ســاحلی مکران، روز گذشته به ریاست مسعود پزشکیان، 
رئیس جمهور برگزار شد و ضمن ارائه گزارش دستگاه های 
مختلف از فرآیند پیشــبرد اهداف تعیین شده در جلسات 
گذشــته، در خصوص ســاختار، جایگاه و فعالیت دستگاه 

متولی توسعه سواحل مکران بحث و گفت وگو شد.
رئیس جمهــور در این نشســت گفت: یکــی از اولویت های 
اصلــی دولــت چهاردهــم، ضــرورت پیگیــری و توســعه 
اقتصاد دریا برای رونق و توسعه اقتصادی در کشور است. 
همچنین در این جلســه با پیشــنهاد معاون اول و دســتور 
رئیس جمهور مقرر شــد، مصوبه اصلاح ساختار و جایگاه 
شــورای مکران تهیــه و برای بررســی و تصویــب به هیأت 

دولت ارائه شود.

پیشرانی برای توسعه  
بحث توسعه دریامحور در سالیان اخیر توجهات بسیاری 
را بــه خــود جلــب کــرده و در سیاســت های کلــی مقــام 

معظم رهبری، برنامه هفتم پیشــرفت و مصوبات هیأت 
وزیران و شــورای عالی شهرســازی و معمــاری ایران، این 
موضــوع و نحــوه تحقق آن مــورد تأکید قرار گرفته اســت. 
توســعه مناطق ساحلی جنوب کشــور و سواحل مکران، از 

محورهای اصلی توسعه دریامحور است.
بر اســاس این گزارش، ۳۱ شهرســتان کشــور در ۵ اســتان 
سیستان و بلوچستان، هرمزگان، فارس، بوشهر و هرمزگان 
در مناطق ســاحلی جنــوب در برنامه توســعه همه جانبه 
اجرای سیاســت های اقتصاد دریامحور قرار گرفته اســت. 

اهمیــت موضــوع تعیین حیطــه مناطق ســاحلی جنوب 
کشــور در سیاست های کلی توسعه دریامحور )ابلاغ مقام 
معظــم رهبــری( در آذرمــاه ســال ۱۴۰۲ مورد تأکیــد قرار 
گرفتــه بود. در این ســند بر لــزوم حضور مؤثر در ســاحل، 
فراســاحل، دریــا و اقیانوس و بهره بــرداری از آن به عنوان 
یکی از پیشران های توسعه کشور تأکید شده است. برآورد 
تخمینــی ســهم جمعیت مناطق ســاحلی جنــوب از کل 
کشــور در ســال ۱۴۰۰ عددی نزدیک به ۵.۴ درصد اســت. 
تراکــم جمعیتــی مناطق ســاحلی جنوب کشــور در ســال 

۱۳۹۵ برابر ۳۷/۸۳ نفر در کیلومتر است که در مقایسه با 
شاخص ملی کشور )۴۹/۱۸( کمتر است.

روند نرخ رشد مناطق ساحلی  
بــر اســاس آمــار مرکــز پژوهش هــای مجلــس، نــرخ رشــد 
مناطق ســاحلی جنــوب کشــور در دوره ۱۳۹۰- ۱۳۸۵ برابر 
بــا ۲/۳ درصــد، در دوره ۱۳۹۵ -۱۳۹۰ برابر بــا ۲ درصد و در 
دوره ۱۴۰۰-۱۳۹۵ برابــر بــا ۱/۵۹ درصد بوده اســت. اگرچه 
مقادیــر این شــاخص نســبت بــه مقادیر ملی بیشــتر بوده 
اما روند کاهشــی آن در ســه دوره آماری بررســی شده کاملًا 
محســوس اســت. در میان ۵ اســتانی که از شهرســتان های 
واقع در منطقه ســاحلی جنوب ســهم دارند، نرخ رشــد دو 
استان بوشهر و هرمزگان بیشــتر از سایر استان ها و متوسط 
کشــور بوده اســت. اســتقرار فعالیت های اقتصادی در این 
دو اســتان باعث رشد بیشــتر جمعیت آنها در دوره ۱۴۰۰-
۱۳۸۵ شــده است. در میان ۳۱ شهرســتان واقع در منطقه 
ساحلی جنوب۳ شهرستان کنگان، جم و عسلویه نرخ رشد 

قابل توجهی دارند.
بر اســاس این گزارش، نرخ رشد بالای ۲۰ درصدی کنگان، 
حــدود ۶ درصــدی جــم و حــدود ۳ درصــدی عســلویه 
نشــان دهنده ایــن موضــوع اســت کــه اســتقرار قطب های 
اقتصادی در حوزه انرژی و گاز در این شهرســتان ها موجب 
شــده بخش زیادی از نیروی کار تخصصی از نقاط مختلف 
کشور به این مناطق مهاجرت کنند. با توجه به این موضوع، 
کارشناسان اقتصادی، جمعیت پذیری سواحل جنوبی را که 
مقدمه توسعه این سواحل است، متأثر از رشد اقتصادی و 

استقرار صنایع پیش رو در این مناطق می دانند.

بر اساس آمار مرکز پژوهش های مجلس برآورد شده است؛

احیای اقتصادی و شوق زندگی در سواحل مکران

راه آهن

خــط  اداره  رئیــس  بــا  دیــدار  در  راه آهــن  مدیرعامــل 
آهــن افغانســتان، گفــت: بــا توجه بــه مجــاورت ایران، 
افغانســتان و چیــن، ایــن مســیر تنها محوری اســت که 
می تواند مســیر ترانزیــت را کوتاه و هزینــه آن را کاهش 
دهــد بنابرایــن تکمیــل محــور ریلــی هــرات بر اســاس 

زمان بندی مشخص اهمیت زیادی دارد.
بــه گزارش پایگاه خبــری وزارت راه و شهرســازی، جبار 
علی ذاکری، معاون وزیر راه و شهرســازی و مدیرعامل 
راه آهن با محمد اســحاق صاحــب زاده، معاون وزارت 
فوائد عامه و رئیس اداره خط آهن افغانســتان و هیئت 
همراه، در ساختمان شــهدای راه آهن دیدار و گفت وگو 
کــرد. ذاکری در این نشســت، با اشــاره به عــزم راه آهن 
بــرای کمک بــه راه آهن افغانســتان، اظهار کــرد: وجود 
خط آهن در شــمال غربی افغانستان و نزدیکی به مرز 
مشــترک با ایران، فرصت بســیار خوبی بــرای ترانزیت 

بین دو کشور است.
معــاون وزیــر راه و شهرســازی بــا اشــاره بــه دوره هــای 
آموزشــی برگزار شــده برای کارکنان راه آهن افغانستان 

در ســال های گذشــته، تاکید کرد: با توجه به درخواست 
افغانســتان، به زودی دوره  ســوم آموزش برای کارکنان 
راه آهن به طور حضوری و در صورت تمایل، بخشــی از 

آن به طور غیر حضوری برگزار خواهد شد.
ذاکری در ادامه، خواســتار تکمیــل محور ریلی هرات بر 
اساس زمان بندی مشخص شد و تاکید کرد: با توجه به 
موقعیتی که به دلیل مجاورت ایران، چین و افغانستان 
وجــود دارد و تنهــا محــوری اســت کــه می توانــد هزینه 
ترانزیت را کاهش و مسیر ترانزیت را کوتاه کند، پیشنهاد 
نشست سه جانبه از سوی راه آهن ایران مطرح می شود.
وی افزود: هم اکنون بسیاری از مشکلاتی که کنسرسیوم 
ریلی ایران و افغانســتان با آن مواجه بود، برطرف شده 
و در حال حاضر هفته ای ۳ قطار در مســیر تعیین شده 

سیر می کند.
محمــد اســحاق صاحــب زاده، رئیــس اداره خط آهن 
افغانستان نیز در این نشست، با اشاره به همکاری های 
رو بــه رشــد راه آهن هــای دو کشــور ایران و افغانســتان، 
ضمــن تقدیــر از برنامه هــای آموزشــی بــرای ۹۶ تــن از 

کارکنــان راه آهــن افغانســتان از ســوی راه آهــن ایــران، 
خاطرنشــان کرد: با توجه به برگــزاری موفق دوره اول و 
دوم آموزش هــا برگزار شــده، اکنون در انتظــار برگزاری 

دوره سوم آن هستیم.
صاحب زاده با بیان اینکه خروجی پروژه خواف– هرات 
نماد دوســتی دو کشور را به تصویر می کشد، اظهار کرد: 
امیدواریم که با همکاری های مشــترک، شاهد افزایش 
ســطح انتقالات و حمــل بارهای ترانزیتــی و در نتیجه، 

رشد و ارتقای تجارت بین دو کشور باشیم.
وی بــا بیــان اینکــه، بر اســاس مطالعــات انجام شــده 
ظرفیــت بــار خوبی از مســیر چین– افغانســتان– ایران 
وجود دارد، تاکید کرد: افغانستان آمادگی کامل دارد که 

در این مسیر به همراه ایران، قدم های لازم را بردارد.
معــاون وزارت فوائــد عامــه افغانســتان همچنیــن، از 
انجــام مطالعات مهندســی بــرای احداث مســیر ریلی 
زرنــج – قندهــار خبر داد که با اتصــال این خط ریلی به 
زابل، فصل جدیدی از همکاری و مبادلات تجاری بین 

دو کشور گشوده خواهد شد.

مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران خبر داد؛

آغاز مذاکرات فنی برای اتصال راه آهن چین_افغانستان_ ایران

مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن:
یک هزار و 219 پروژه آماده سازی 

در حال اجرا است

سرپرست دفتر طرح ریزی و پایش طرح های مسکن:

فاز دوم ارایه زمین به مشمولان طرح 
جوانی جمعیت بهمن امسال اجرا می شود

مسکن زمین

سرپرست دفتر طرح ریزی و پایش طرح های 
مســکن با بیان اینکــه فاز دوم ارایــه زمین به 
مشــمولان طــرح جوانــی جمعیــت بهمــن 
امســال اجرایــی می شــود از اصــلاح و بــه روز 
رسانی دســتورالعمل اجرایی واگذاری زمین 

در این طرح خبر داد.
ســعید شاهین فر سرپرســت دفتر طرح ریزی 
و پایــش طرح هــای مســکن در گفت وگــو بــا 
خبرنگار پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی 
در خصوص تمهیدات وزارت راه و شهرسازی 
بــرای اجرای قانون طرح جوانی جمعیت در 
دوره جدیــد با بیان اینکه دســتورالعمل های 
اجرایــی ایــن قانــون در حال اصــلاح و به روز 
رسانی است، گفت: با پایش های انجام شده 
در خصــوص اجــرای طرح جوانــی جمعیت 
مقرر شده است تا دستورالعمل های اجرایی 
واگــذاری  در  تســریع  هــدف  بــا  قانــون  ایــن 
 زمیــن بــه مشــمولان، بازبینــی، اصــلاح و به 

روز رسانی شود.
سرپرست دفتر طرح ریزی و پایش طرح های 

مســکن ادامــه داد: بــه زودی در ایــام دهــه 
فجــر امســال فــاز دوم واگــذاری زمیــن هــای 
 جوانی جمعیت به مشــمولان این طرح آغاز 

خواهد شد.
شــاهین فر با یادآوری اینکه در ســال گذشــته 

۷۰ هزار قطعه زمین به مشمولان تخصیص 
یافــت، گفت: در ســال جــاری نیــز تاکنون ۱۶ 
 هــزار قطعــه زمین بــه مشــمولان اختصاص

 یافته است.

پیامک به واجدان شرایط مشمول طرح   
جوانی جمعیت ارسال می شود

کــه  شــرایطی  واجــدان  کــرد:  تصریــح  وی 
مشــمول واگذاری زمیــن شــده اند باید توجه 
کننــد کــه مراحــل تحویــل قــرارداد و تحویــل 
زمیــن با توجــه به تعدد افــراد در حال انجام 
اســت که از طریق پیامک به مشمولان اعلام 

خواهد شد.
شــاهین فر افــزود: از آنجایی کــه قراردادهای 
و  راه  کل  ادارات  در  بایــد  جمعیــت  جوانــی 
شهرســازی به شــکل انفرادی و گروهی بسته 
شــود این موضــوع زمان بر اســت و به همین 
جهت بین تخصیص و تحویل فاصله ای می 
افتــد که تــلاش می کنیم تا بــه کمترین زمان 

ممکن برسد.

مدیرعامل ســازمان ملــی زمین 
پروژه هــای  اجــرای  مســکن  و 
آماده ســازی طــرح نهضت ملی 
مهمتریــن  را  مســکن  و  زمیــن 
ماموریــت ایــن ســازمان در کنــار 
گفــت:  و  خوانــد  زمیــن  تامیــن 
 ۲۱۹ و  هــزار  حاضــر  حــال  در 
ســازمان  در  آماده ســازی  پــروژه 
و مســکن در حــال  زمیــن   ملــی 

اجرا است.
بــه گزارش روابــط عمومی ســازمان ملی زمین و مســکن، ارســلان مالکی در 
نشست پیگیری آخرین وضعیت طرح نهضت ملی مسکن با بیان اینکه این 
حجــم از اجــرای پروژه در این ســازمان بوده اســت، افــزود: تمامی زمین های 
تامین شــده در ســازمان ملی زمین و مسکن، در اختیار طرح های مسکن قرار 

می گیرند و پیش از اجرای عملیات ساخت نیاز به آماده سازی دارند.
پروژه هــای  اراضــی  مســاحت  کــرد:  اعــلام  شهرســازی  و  راه  وزیــر  معــاون 
آماده ســازی در حال اجرا ۲۹ هزار و ۹۸6 هکتار و ظرفیت پذیری این پروژه ها 

بیش از یک میلیون واحد مسکونی است.
گفتنی اســت پروژه های آماده ســازی طرح نهضت ملی مسکن شامل اراضی 

شهری و شهرک های مسکونی هستند.


